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PLASTROWANIE DYNAMICZNE

BOLESŁAW, ul. Laskowska 4aBOLESŁAW, ul. Laskowska 4a
Budynek NZOZ PROMED - OŚRODEK ZDROWIA

kinezjotaping

FIZYKOTERAPIA

KINEZYTERAPIA

MASAŻ
AQUAVIBRON

laseroterapia, magnetoterapia, ultradźwięki, 
fonoforeza, światłoterapia, krioterapia, elektroterapia

ćwiczenia – gimnastyka lecznicza
ćwiczenia z piłkami i taśmami Thera-Band
ćwiczenia korygujące wady postawy 600 871 429600 871 429

rehabilitacja.naszezdrowie@onet.pl
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OLKUSZ, ul. Rabsztyńska 18      tel. 506 25 28 29

DRZWI
OKNA
PODŁOGI

PRZEBIJEMY 
KAŻDĄ 

WYCENĘ
KONKURENCJI

Dąb Arabski Ac4
8mm 24,99zł/m2 Dąb Liguryjski Ac5

8mm 31,99zł/m2MONTAŻ
GRATIS !
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Salon czynny: 
pon-pt 10-17,  sobota 9-13

www.optykokulistaklucze.plwww.optykokulistaklucze.pl

KLUCZE  ul. Zawierciańska 4KLUCZE  ul. Zawierciańska 4

tel. tel. 501 506 547501 506 547

LEKARZ OKULISTA 
Małgorzata Lekston
rejestracja telefoniczna: 

501 506 547

Aktualne promocje na stronie:Aktualne promocje na stronie:

optyk-klucze_nr39.indd   1 2014-11-18   21:13:34
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ZaoszczędząZaoszczędzą
86 000 złotych!86 000 złotych!

Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych i Transportowych Zbigniew Kwinta przej-
muje zarządzanie Domem Pogrzebowym w Olkuszu, z kolei Przedsiębiorstwo 
Gospodarki Komunalnej Sp. z o.o. będzie nadal zawiadywać nieruchomościami 
stanowiącymi własność Gminy Olkusz (lokale mieszkalne, socjalne, użytkowe, 
grunty przynależne, budowle ochronne). Oto rozstrzygnięcia, które zapadły w 
przedostatnim i ostatnim dniu roku 2014. Zaproponowany sposób wyłaniania 
oferentów przyniósł wymierne oszczędności fi nansowe!

ciąg dalszy na str. 2

W 41 wydaniu „Serwisu Jurajskiego”, który ukazał 
się 19 grudnia 2014 roku, udzielający nam wy-
wiadu nowowybrany burmistrz Olkusza Roman 
Piaśnik informował, że nakazał „przygotować 
konkurs na dzierżawę Domu Pogrzebowego w 
Olkuszu: przetarg jasny i prosty, bez łączenia go 
z zarządzaniem wspólnotami mieszkaniowymi. 
Każdy, kto spełnia odpowiednie kryteria, będzie 
mógł do niego przystąpić.” 

Zamówienie na wykonywanie usług związanych 
z zarządzaniem nieruchomościami stanowiącymi 
własność Miasta i Gminy Olkusz ukazało się 
12 grudnia ubiegłego roku. Po raz pierwszy od 
bardzo wielu lat magistrat rozdzielił zadanie 
administrowania Domem Przedpogrzebowym 
od zarządzaniem substancją mieszkaniową oraz 
użytkową wraz z przynależnymi gruntami.

tetel.l.    788 994 461788 994 461

AKUMULATORY AKUMULATORY   

BOLESŁAW BOLESŁAW (Kolonia)(Kolonia)
ul. Bolesławska 117ul. Bolesławska 117AUTOAUTO

SERWISSERWIS

Firma - HART, Producent - BOSCHFirma - HART, Producent - BOSCH

2 LATA 2 LATA 
GWARANCJI !GWARANCJI !

45Ah - 155zł, 45Ah - 155zł, 
60Ah - 210zł, 60Ah - 210zł, 
74Ah - 240zł,74Ah - 240zł,
Dostępne również 
akumulatory 
innych producentów. Test akumulatora gratis.Test akumulatora gratis.
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Nawet w 24 godziny!

szybko i uczciwie

T e

668 681 847* 728 874 277*
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Kronika
kryminalna

Sprawca
zatrzymany!
Sukces olkuskich policjantów. 2 stycznia 2015 
roku zatrzymali 23-letniego mieszkańca Olkusza, 
który wybił szybę w Fiacie Punto. Samochód za-
parkowany był przy ulicy Skalskiej w Olkuszu. 
Właściciel pojazdu oszacował straty na kwotę 
450 złotych. Zatrzymanemu mężczyźnie przed-
stawiono zarzut uszkodzenia mienia. Teraz 
musi się liczyć z możliwością pozbawienia go 
wolności od 3 miesięcy do 5 lat.

Tragedia 
na torach!

Nie każdemu było dane bezpiecznie i szczęśliwie 
rozpocząć nowy 2015 rok. W nocy z 31 grudnia 
2014  na 1 stycznia 2015 około godziny 1.35 na 
torach w pobliżu ulicy Brzozowskiej w Wolbro-
miu doszło do tragicznego wypadku. Jadący 
w kierunku Olkusza pociąg towarowy potrącił 
siedzącą na torach kobietę, w wyniku czego 
41-latka straciła obie nogi. Kobietę w ciężkim 
stanie przewieziono do olkuskiego szpitala. Po-
licja niezwłocznie podjęła czynności zmierzające 
do ustalenia wszystkich okoliczności tego 
zdarzenia. Wiadomo już, że maszynista który nie 
był w stanie wyhamować składu był trzeźwy.

Skradł rower
z balkonu!
3 stycznia 2015 roku na ul. Elizy Orzeszkowej w 
Olkuszu skradziono rower.  Sprawca wszedł na 
balkon mieszkania znajdującego się na  parterze 
i skradł przymocowany do barierki jednoślad. 
Właściciel oszacował starty na ok. 700 złotych. 

W Olkuszu złapią na czerwonym!

skazania poprzedzonego dogłębną 
analizą wypadków drogowych dokonał 
Główny Inspektorat Transportu Dro-

gowego. Ostateczna decyzja o umiejscowieniu 
urządzeń zapadła jednak po zasięgnięciu opinii 
Komendanta Wojewódzkiego Policji w Krakowie. 

W przypadku Olkusza montaż kamer tzw. sys-
temu monitoringu wjazdu na czerwonym świetle 
zostanie przeprowadzony na skrzyżowaniu 
drogi krajowej nr 94 z ulicami Króla Kazimierza 
Wielkiego i Pakuska. Ma to swoje uzasadnienie 
gdy spojrzy się w archiwum kroniki krymi-
nalnej, ponieważ w tym miejscu wielokrotnie 
dochodziło do śmiertelnych potrąceń i wypad-
ków, a nawet karamboli. 

Problem newralgicznego węzła komunikacyj-
nego był przedmiotem licznych interwencji, które 
miały zaowocować przejściem podziemnym 
dla pieszych lub specjalną kładką nad jezdnią. 
Pierwsza opcja okazała się zbyt kosztowna, a 
druga niemożliwa do realizacji. W takiej sytuacji 
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad 
zaproponowała poprawę organizacji ruchu na 
kłopotliwym skrzyżowaniu wraz z kompleksową 
modernizacją tutejszego odcinka drogi krajowej. 
Były to jednak ustalenia sprzed 5 lat, które dziś 
pozostają mało aktualne.

Największą wadą olkuskiej krzyżówki jest 
położenie po środku wzniesienia. W dodatku 
ostatnie metry dojazdu do skrzyżowania dla 
jadących w kierunku Katowic stanowi relatywnie 
ostry zakręt. Kierowcy samochodów ciężarowych, 
bo to oni najczęściej biorą udział w wypad-
kach, będąc w połowie ciężkiego podjazdu, na 
widok błyskawicznie zmieniającej się sygnali-
zacji świetlnej ryzykują przejazd na czerwonym 
świetle. Podobnie jest w odwrotnym kierunku, 
kiedy to kierowcy nie chcą „marnować” solidnie 
wypracowanej prędkości i forsują skrzyżowanie 
w niedozwolonym momencie.

Mieszkańcy zarówno Łukanowic, jak i Olkusza 
nie kryją zadowolenia z montażu kamer – „To 
bardzo dobry pomysł. – mówi Pani Maria z Osie-
dla Słowiki – O bat na ulicznych chuliganów 
walczymy tu od dobrych kilku lat! Czasem jest 

Olkusz. Skrzyżowanie drogi krajowej nr 94 z ulicami K.K.Wielkiego i Pakuska

Tomasz Bargieł

c.d. Zaoszczędzą 86 000 złotych !

W

 Dotychczas funkcjonowały głównie na Pomorzu i w stolicy. Złą sławę zawdzięczają występowaniu w roli maszynki do zara-
biania pieniędzy i łataniu budżetów lokalnych samorządów. Teraz, w liczbie dwóch sztuk pojawią się również na małopolskich 
drogach. Mowa o urządzeniach wyłapujących przejazd na czerwonym świetle, które zostaną zainstalowane na skrzyżowaniach 
w Olkuszu i podtarnowskich Łukanowicach. Dlaczego wybór padł na te dwie lokalizacje?

tak, że w kierunku Katowic czy Krakowa ustawia 
się sznur aut na czerwonym świetle, a na zielo-
nym z Kazimierza Wielkiego na Pakuskę nic nie 
jedzie. Wtedy niecierpliwi kierowcy widząc to 
bez skrupułów jadą na czerwonym”.

Wątpliwości mają jednak zawczasu zawodowi 
kierowcy – „Skoro dochodzi tutaj do tylu kolizji 
– informuje mnie Pan Stanisław pracujący na co 
dzień w jednej z olkuskich fi rm transportowych 
– to trzeba te kamery zamontować. Obawiam 
się tylko, że będzie tak jak w Sławkowie przy 
zjeździe na terminal albo w Dąbrowie Górniczej 
przy supermarkecie Real. Tam czasami zdarza mi 
się wjechać na początku pomarańczowego, a i 
tak dostaje mandat”.

Z kolei Policjanci z drogówki popierają insta-
lacje kamer na skrzyżowaniu, bo jak argumentują, 
jest to jedyna skuteczna metoda wykrycia 
wjazdu na czerwonym świetle i późniejszego 
wyciągnięcia konsekwencji. 

Przykład innych miejscowości, w których zas-
tosowano podobny system monitoringu, pokazał 
że jest to rozwiązanie podwójnie korzystne. Po 
pierwsze, wyraźnie poprawia bezpieczeństwo 
na drogach działając zapobiegawczo (kierowcy 
widząc światło pomarańczowe hamują zamiast 
dodawać gazu), a po drugie przynosi wymierne 
wpływy do budżetów. Ignorowanie czerwone-
go światła okazuje się bowiem kosztowne. Za 
to wykroczenie grozi kara fi nansowa od 300 
do 500 zł oraz 6 punktów karnych. Co więcej, 
kierowca nie musi być powiadomiony, że dane 
skrzyżowanie objęte jest kontrolą z monitoringu.

Kamery na olkuskim skrzyżowaniu pojawią 
się z początkiem czerwca 2015 roku, a za ich 
montaż będzie odpowiedzialna powstała w lis-
topadzie 1992 roku i zatrudniająca obecnie 62. 
pracowników spółka Neurosoft.

30 grudnia 2014 roku wyłoniono zwycięzcę 
konkursu na zarządzania lokalami. Spośród 
dwóch oferentów wybrano olkuską spółkę 
Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej, która 
zdecydowała się administrować wspólnotami 
mieszkaniowymi w roku 2015 za 134 223 zł. 
Drugi oferent: Zarząd Mieszkaniami Sp. z o. o. 
z Wrocławia oraz Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Mieszkaniowej z Kielc zaoferował 140 194,56 zł.

31 grudnia natomiast, rozstrzygano kto przej-
mie w zarząd Dom Przedpogrzebowy o łącznej 
powierzchni użytkowej 231 m2 oraz terenami 
przynależnym o powierzchni 4 290 m2? Spośród 
dwóch oferentów wybrano przedstawioną przez 
Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych i Trans-
portowych Zbigniewa Kwinty – Olkusz,  ul. Szpi-

talna 14, który zaproponował cenę 43 837,16 zł. 
Drugi oferent: Przedsiębiorstwo Gospodarki Ko-
munalnej Sp. z o.o. w Olkuszu  zażądał za prowa-
dzenie Domu 74 862,96 zł.

Powyższe rozstrzygnięcia proszą się o kilka 
słów komentarza. O ile oferty na administro-
wanie lokalami były mniej więcej na tym samym 
poziomie (różniła je kwota niespełna 6 tys. 
zł – poniżej 5 proc.) o tyle propozycje prowa-
dzenia Domy Przedpogrzebowego okazały się 
jaskrawo różne. Oferta Gospodarki Komunalnej 
przewyższała tę fi rmy Zbigniewa Kwinty o ponad 
31 tys. zł (przeszło 40 proc.). Skąd tak wielka 
rozbieżność – czyżby dwa różne sposoby kalku-
lacji? Tak czy inaczej gmina zaoszczędzi na takim 
sposobie wyłaniania usługodawców kilkadziesiąt 

tysięcy złotych. Zatem trud organizacji przetargu 
uznać należy za słuszny

Ile więc dokładnie wyniosą spodziewane 
oszczędności? Z tym pytaniem zwróciliśmy się 
do burmistrza Romana Piaśnika i Naczelnik 
Wydziału Gospodarki Komunalnej i Mieszkanio-
wej magistratu Joanny Krampus. W odpowiedzi 
rzecznik prasowy Urzędu MiG w Olkuszu Michał 
Latos przesłał nam następujące zestawienie:

W roku 2014 zintegrowane zarządzanie nieru-
chomościami stanowiącymi własność Gminy 
Olkusz (mieszkania, lokale, Dom Przedpogrze-
bowy) kosztowało budżet dokładnie 264 073,80 
zł. Obecnie wyłonieni w dwóch osobnych przetar-
gach wykonawcy za te same usługi otrzymają 
łącznie 178 060,16 zł. Znacząca różnica warta 
głębszej analizy.

Jerzy Nagawiecki

  DAMBER

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE 
WSZYSTKICH POJAZDÓWWSZYSTKICH POJAZDÓW

MYJNIA BEZDOTYKOWA 24h !

 
OKREGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW

Bolesław ul. Główna 67a
tel. 32 642 38 18  lub  504 852 677

do każdego 
przeglądu 
upominek 
gra� s!

Auto SerwisAuto Serwis
Klimatyzacja od 90złKlimatyzacja od 90zł

Geometria kół i wulkanizacjaGeometria kół i wulkanizacja

WYMIANA OPON od 45zł !
Części samochodoweCzęści samochodowe

,
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SPRZEDAŻ WĘGLA
SKŁAD BUDOWLANYSKŁAD BUDOWLANY

RODAKI, ul. RzekaRODAKI, ul. Rzeka

728 122 613728 122 613
514 617 132514 617 132
505 576 275505 576 275            

Godziny otwarcia:
Pn-Pt 7:30 - 16:007:30 - 16:00
Sob    8:00 - 14:008:00 - 14:00

ATRAKCYJNE CENY

DOWÓZ DO KLIENTA

Kontakt:

Sklad_wegla-Rodaki.indd   1 2013-06-20   02:35:30
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BRAMY

DRZWI
ROLETY

OKNA PCVwewnętrzne i zewnętrznewewnętrzne i zewnętrzne

montażmontaż
    gratis    gratis  !!

Galeria Prestige Bolesław 
Bolesław, ul. Laskowska 71a
Wolbrom, ul. Krakowska 42

Skała, ul. Krakowska 8
Olkusz, ul. Składowa 7a

tel.  530 222 221

Prestige_SJ_nr40.indd   1 2014-12-03   21:00:43
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KONTAKT:
tel:   32 725 79 32
kom: 664 054 403

GODZINY OTWARCIA:
Pon - Pt: 9:00 - 17:00
Sobota: 9:00 - 13:00

Bukowno, ul.Kolejowa 1A
SPECJALISTYCZNY SKLEP AKWARYSTYCZNY

CENTRUM 
ZOOLOGICZNO - WĘDKARSKIE

CCCCCCCCCCCCEEEEEEEEEEEENNNNNNNNNNNTTTTTTTTTTTTRRRRRRRRRRRUUUUUUUUUUUUMMMMMMMMMMMCCCCCCCCCCCCEEEEEEEEEEEENNNNNNNNNNNNTTTTTTTTTTTTRRRRRRRRRRRRUUUUUUUUUUUUMMMMMMMMMMMM
ZZZZOOOOOOOOLLLLOOOOGGGGIIIICCCCZZZZNNNNOOOO - WWWWĘĘĘĘDDDDKKKKAAAARRRRSSSSKKKKIIIIEEEEZZZZOOOOOOOOLLLLOOOOGGGGIIIICCCCZZZZNNNNOOOO -- WWWWĘĘĘĘDDDDKKKKAAAARRRRSSSSKKKKIIIIEEEE

Tetra EX 800 Plus 
fi ltr zewnętrzny 
do akwarium 300l
      320 zł

Gotowe zestawy 
CO2 z butlą 2l. 
od 350 zł

Automatyczne 
smycze fl exi dla 
psa i kota
od 28 zł

Żwirek silikonowy 
dla kotów CHICO 
8 op. 3,8l 
   89,90 zł

Zoologiczny-Bukowno_SJ42.indd   1 2015-01-03   12:02:52
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Biegiem
przez powiat

Doposażają
przedszkola
w Trzyciążu

Od 1 września 2014 roku do 30 czerwca 2015 
roku trwa przedsięwzięcie pn: „Dostosowanie 
i doposażenie oddziałów przedszkolnych w Gmi-
nie Trzyciąż”, na który samorząd otrzymał 261 
604 zł. Program nie wymaga wkładu własnego 
gminy i jest realizowany w przedszkolach w 
Jangrocie, Suchej i Zadrożu. Na każdy oddział 
przeznaczono ok. 87 200 zł w celu sprosta-
nia potrzebom dzieci 3 i 4 letnich zgodnie ze 
zgłoszonymi wcześniej sugestiami. Inicjatywa 
ogniskuje się wokół trzech zadań: organizacji 
placów zabaw, dostosowania pomieszczeń oraz 
zakupu wyposażenia.

Do przedszkoli zostały już  zakupione zabawki 
i pomoce dydaktyczne, materiały do prac pla-
stycznych i prac ręcznych, meble i wyposażenie 
wypoczynkowe, sprzęt do utrzymania czystości, 
sprzęt komputerowy i audiowizualny (w tym: 
laptopy, ekran projekcyjny, komputer, kamery 
cyfrowe, telewizory, tablice interaktywne z opro-
gramowaniem, zestaw głośników, projektory
multimedialne itp.). Doposażono również ła-
zienki. Ponadto w oddziale przedszkolnym w 
Suchej i Zadrożu zakupiono i zamontowano ro-
lety okienne oraz w Suchej zakupiono materiały 
zapewniające bezpieczne warunki opieki nad 
dziećmi. Z początkiem wiosny rozpoczną się 
prace przy modernizacji placów zabaw.

By żyło się dostatniej...

Wójt gminy Bolesław, Ryszard Januszek, otrzy-
mał na odchodne odprawę w wysokości trzymie-
sięcznego wynagrodzenia tj. 34.665,00 zł brutto. 
Ponadto otrzymał ekwiwalent za 23 dni niewy-
korzystanego urlopu wypoczynkowego za 2014 
rok w wysokości 12.758,56 zł. W sumie wójt 
Januszek dostał na odchodne 47 423,56 zł. 

Warto dodać, że Ewa Muszyńska nie otrzymała 
odprawy w związku z zaprzestaniem pełnienia 
funkcji zastępcy wójta gminy Bolesław. Nie dos-
tanie także pieniędzy za niewykorzystany urlop.

Natomiast nowy wójt Krzysztof Dudziński 
będzie zarabiał 11 497 zł (w tym: 5 800 zł wyna-
grodzenie zasadnicze oraz dodatki: funkcyjny 1 
900 zł, specjalny 2 695 zł oraz stażowy 1 102 zł). 
Jego zastępca Krystyna Kowalewska, wcześniej 
emerytka, otrzyma co miesiąc 7 520 zł (w tym: 
4 800 wynagrodzenie zasadnicze oraz dodatki: 
funkcyjny 1 760 zł oraz stażowy 960 zł).

Szefowanie gminie lub powiatowi to ciężki kawałek chleba. Przyzna to każdy kto bez zacietrzewienia i z należnym dystansem 
spojrzy na pracę wójta, burmistrza, starosty. Równocześnie wnikliwy obserwator dostrzeże, że to robota intratna. Co miesiąc 
niezła kasa, a i przy odejściu bonusy nie do pogardzenia. A wszystko zgodnie z zasadą: by żyło się dostatniej…

Jerzy Nagawiecki

Szkolenia
anglistów

Szkoła Podstawowa im. Jana Pawła II w Klu-
czach jest autorem oraz realizatorem projektu pt. 
“Podniesienie jakości nauczania języka angiel-
skiego szansą na lepsze perspektywy edukacyjne 
uczniów” w ramach Europejskiego Programu Era-
smus Plus - akcja KA1 „Mobilność kadry edukacji 
szkolnej”. Projekt rozpoczął się w listopadzie 
2014 roku i będzie trwał do 31 października 
2016 roku. Jego budżet wynosi 5860 euro. 

Celem projektu jest wsparcie rozwoju za-
wodowego nauczycieli oraz podniesienie ich 
kompetencji zawodowych. W czterech jednoty-
godniowych szkoleniach w Wielkiej Brytanii i na 
Malcie weźmie udział  dwoje nauczycieli angli-
stów: Aneta Miszczyńska i Mariola Wrońska. 

65 685 zł
Ryszard JanuszekJan Łaksa Kazimierz Ściążko Dariusz Rzepka

47 423 zł54 726 zł 45 406 zł

Odprawę w wysokości trzy miesięcznej pensji oraz ekwiwalent za niewykorzystany urlop - otrzymali:

yborcze tsunami A.D. 2014 roku 
zmiotło z samorządowych stołków 
czterech włodarzy gmin oraz zatrzęsło 

posadami starostwa. W Bolesławiu, Kluczach, 
Olkuszu i Wolbromiu wybrano nowych szefów 
jednostek samorządowych. (W Powiecie czas 
konklawe trwa). Ich poprzednicy nie wyprowa-
dzili się z gabinetów z pustymi rękami. Jakie 
otrzymali apanaże (brutto)? Informację w tej 
sprawie otrzymaliśmy z w/w urzędów gmin

BOLESŁAW

Kazimierz Ściążko pożegnał urząd bogatszy 
o 54 726 zł, na które złożyła się odprawa w 
wysokości trzymiesięcznego wynagrodzenia 28 
620 zł oraz ekwiwalent za niewykorzystany urlop 

KLUCZE

Burmistrz Dariusz Rzepka kończąc 8-letnie 
rządy w Urzędzie MiG otrzymał odprawę równą 
trzy miesięczne pensje, czyli 37 095,66 zł. Pan 
Dariusz nie zdążył wykorzystać 14 dni urlopu za 
2014 roku i w związku z tym wypłacono mu ekwi-
walent  8 310,40 zł. Zastępcy burmistrza pracują 
nadal, wobec czego nie otrzymali odprawy ani 
ekwiwalentów.

Nowy burmistrz Olkusza Roman Piaśnik otrzy-
ma co miesiąc wynagrodzenie w kwocie 12 260 
zł (w tym: 6 000 zł wynagrodzenie zasadnicze 
oraz dodatki: funkcyjny 1 900 zł, specjalny 3160 
zł, stażowy 1 200 zł).

OLKUSZ

Jan Łaksa dostał na odchodne 65 685 zł. 
Odprawa wynosiła 33 510 zł, ekwiwalent za 
60 dni urlopu - 32 175 zł. W wypowiedzi dla 
„GK” tłumaczył, że „Jeżeli dąży się do realizacji 
jak największej liczby zadań, to brakuje czasu 
na odpoczynek. Często zabieram dokumenty do 
domu, soboty i niedziele też mam zajęte. Zdarza 
się, że muszę pracować nawet w nocy. Od 35 lat 
nie byłem na wczasach. Przez 8 lat bycia bur-

WOLBROM
„Serwis Jurajski” skierował także pytanie o ekwi-
walent dla ustępujących władz powiatu olkuskie-
go. W odpowiedzi podpisanej przez wicestarostę 
Pawła Piasnego czytamy, że dotychczas ani on, 
ani starosta Barbara Rzońca żadnych odpraw 
ani ekwiwalentów nie otrzymali. Będą one 
wypłacone dopiero po wyborze nowego Zarządu 
Powiatu. Warto w tym miejscu przypomnieć, że 
pensja starosty Rzońcy wynosi obecnie 11 300 
zł, zaś jej zastępca pobiera 10 290 zł.

POWIAT OLKUSKI

wypoczynkowy 26 106 zł. Natomiast zastępcy 
wójta Ilonie Szczęch odprawa nie przysługuje. 
Z kolei ekwiwalent za niewykorzystany urlop 
wypoczynkowy nie został dotychczas wypłacony, 
ponieważ pozostaje ona nadal w stosunku pracy.

Nowy wójt Klucz Norbert Bień zarobi więcej niż 
swój poprzednik o ok. 500 zł, a będzie to 10 290 
zł (w tym: 5 300 zł wynagrodzenie zasadnicze 
oraz dodatki: funkcyjny 1 800 zł, specjalny 2 130 
zł oraz stażowy 1060 zł). Swojego zastępcy Nor-
bert Bień nie powołał.

mistrzem nie otrzymywałem premii ani wyna-
grodzenia za liczne nadgodziny. Jeżeli zgodnie 
z przepisami za niewykorzystany urlop należny 
jest ekwiwalent, to nie ma z czego robić sensacji”.

Nowy burmistrz Wolbromia zdaje się nie 
podzielać zdania swojego poprzednika i na „dzień 
dobry” obniżył sobie wynagrodzenie o 1682 
zł. Przez cztery lata, co miesiąc będzie zarabiał 
najmniej ze wszystkich włodarzy w powiecie 
olkuskim bo 9 488 zł (w tym: 5 300 zł wyna-
grodzenie zasadnicze oraz dodatki: funkcyjny 
1 900 zł, specjalny 1 440 zł oraz stażowy 848 zł).

Postawa Adama Zielnika zasługuje na dodat-
kowy komentarz. Rzadko zdarza się bowiem, 
że obiecywany podczas kampanii wyborczej 
katorżniczy program oszczędności wejdzie 
w życie. Nowy burmistrz dotrzymał słowa i 
oszczędności zaczął od siebie. Przyszły budżet 
urośnie w skali roku: o ponad 20 tys. zł za sprawą 
obniżki pensji burmistrza, o 100 tys. zł dzięki nie 
powoływaniu zastępcy burmistrza, o 2,5 tys. zł 
przez rezygnację z prenumeraty prasy, oraz w 
skali miesiąca: o minimum 50 tys. zł z powodu 
zwolnienia 11 osób.

W
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Naprawiamy czyli zwalniamy i likwidujemy !

8 listopada 2013 roku zaczęła obowiązywać 
zmieniona Ustawa o Finansach Publicznych, w 
której zaostrzono kryteria zadłużenia jednostek 
samorządu terytorialnego. Pod jurysdykcją nowej 
ustawy uchwalenie wieloletniej prognozy fi nan-
sowej powiatu olkuskiego zaczęło nastręczać 
trudności, a stało się niemożliwie z chwilą prze-
kazania majątku powiatu o wartości ok. 2 mln zł. 
(budynek po byłej szkole) gminie Trzyciąż. 

Prawdą jest, że powiat posiada zobowiązania 
kredytowe na sumę ok. 40 mln. zł. Warto jednak 
pamiętać, że zadłużenie powstało w związku z in-
tensywnym, koniecznym programem inwestycyj-
nym, w trakcie którego gruntownemu remontowi 
poddano ponad 65 km dróg, wybudowano Cen-
trum Kształcenia Ustawicznego i Zawodowego, 

odnowiono obiekty szkolne, wsparto budowę Ko-
mendy Powiatowej Policji, Sanepidu… W latach 
2010-2014 inwestycje pochłonęły ponad 66 
mln zł. Tak szeroko zakrojone prace, głównie nad 
rewitalizacją dróg oraz substancji oświatowej, 
były możliwe dzięki skutecznemu sięganiu po 
środki pochodzące z Unii Europejskiej. Szansy 
rozwojowej opartej na funduszach UE nie można 
było przespać. Rozległy obszar powiatu, z siecią 
dróg o długości ok. 430 km., które niejednokro-
tnie stanowią podstawowe arterie komunikacyjne 
subregionu, zyskał drogi o należnym standardzie 
i bezpieczeństwie. Samorządowcy decydujący 
o największych w historii powiatu wydatkach 
zdawali sobie sprawę, że wyzwania cywilizacyjnej 
skali kosztują sporo, przewidywali równocześnie, 
że w kolejnych latach przyjdzie czas na rozsądne 
gospodarowanie i spłatę zadłużenia. I to jest 
realne i możliwe. Bowiem powiat utrzymuje 
płynność fi nansową i na bieżąco potrafi  sprostać 
harmonogramowi realizacji zobowiązań. Wpraw-
dzie z zawartych umów wynika, że po roku 2017 
raty spłat kapitału będą przewyższać możliwości 
jednostki, niemniej jednak istnieją najróżniejsze 
możliwości ich prolongowania w czasie. Nie ma 
więc potrzeby rysowania sytuacji w barwach 
skrajnie pesymistycznych. Należy natomiast in-
tensywnie poszukiwać skutecznych rozwiązań 
problemów zadłużenia. 

Likwidujemy, zwalniamy, redukujemy – oto synteza planu działań dla powiatu olkuskie-
go na najbliższe trzy lata przygotowana przez Zarząd upływającej 16 listopada 2014 
roku kadencji władz samorządowych. Ze stosownego dokumentu wynika, że zamierzano 
zaaplikować drakońskie środki: zwolnienia z pracy w starostwie i jednostkach organiza-
cyjnych powiatu kilkudziesięciu osób, likwidację placówek oświatowych i redukcję perso-
nelu pedagogicznego oraz pracowników obsługi, zaniechanie samorządowych inwestycji 
także w miejscach ewidentnie wymagających nakładów, gdzie infrastrukturalnych potrzeb 
podważać niepodobna. I dopiero po zakończeniu końskiej terapii, po „wyprodukowaniu” 
kilkudziesięciu bezrobotnych, po kilkuletnim okresie stagnacji, przed olkuskim otworzą się 
(być może?) lepsze perspektywy. Gdzie będzie wówczas powiat, jaka panować będzie sytu-
acja wokół – tego nie sprecyzowano.

rogram naprawczy Powiatu Olkuskiego 
na lata 2015-2017 sporządziła, na zle-
cenie Zarządu Powiatu, spółka ProPOLIS 

Consulting z Poznania w drugiej połowie 2014 
roku. Kosztem kilkunastu tys. zł. powstał doku-
ment, który miał czynić zadość wezwaniu Re-
gionalnej Izby Obrachunkowej nakazującej opra-
cowanie i uchwalenie programu naprawczego 
oraz przedłożenia celem zaopiniowania. Przez 
kilkanaście tygodni sporządzony z budżetowych 
środków dokument trzymano w tajemnicy przez 
Radą Powiatu. Czas kampanii wyborczej nie sprzy-
jał ujawnieniu prawdziwych zamiarów pretenden-
tów do władzy w budynku przy ul. Mickiewicza 2.

P

DLACZEGO PROGRAM ?

DOWODZENIE ZŁEJ TEZY
Sztywność założeń, oparcie ich tylko na jednym 

wariancie rozwiązań, prowadzi do wniosków 
niekoniecznie trafnych. Poza tym ogranicza 
wariantowość możliwości działania. Tą drogą 
poszli zleceniodawcy i autorzy programu na-
prawczego i doszli do wniosku, że będzie dobrze 
i (wkrótce) bogato, jeśli powiat ograniczy wydatki 
bieżące i inwestycje i równocześnie zwiększy do-
chody. W tym momencie chciałoby się zakrzyknąć 
eureka! Jednak dalsza lektura programu do eufo-
rycznych zachowań nie skłania. 

Co to bowiem znaczy ograniczenie wydatków.
Otóż kierownictwo powiatu i starostwa zaplano-
wało, iż z początkiem 2015 roku na bezrobocie 
wyśle się co najmniej 30 urzędników nie licząc 
28,5 zlikwidowanych w 2014 roku etatów, za 
którymi kryją się konkretni ludzie. W najbliższym 
czasie pracujący w powiatowych instytucjach
ludzie: Krysie, Małgosie, Agnieszki oraz Jarki, 
Grześki i Mariany otrzymają wypowiedzenia
i po latach rzetelnej pracy trafi ą na bruk. Czy 
poradzą sobie w życiu – to samorządowej władzy
nie strzyka! Na tym nie koniec „ograniczenia” wy-
datków. Od połowy roku zniknąć mają Zespo-
ły Szkół w Bukownie i Kluczach: uczniów się
przeniesie do innych placówek, zaś nauczyciele 
i pracownicy na bezrobocie. Po oświatowych 
placówkach i ich wieloletnim dorobku nie po-
zostanie ślad. Jak znajdzie się klient, to budyn-
ki się sprzeda. I po kłopocie. Nie ważne kto go 
wybudował i jaką historię współtworzył.  

W programie zapisano ponadto, że zwolni się 
portierów ZS-1, zlikwiduje stołówkę w Zespole 
Placówek Oświatowych, zaniecha się promocji 
powiatu. Jak już zlikwiduje się możliwie wiele 
(czytaj ograniczy wydatki) to nadejdzie czas 
redukcji inwestycji. Pomimo znaczących potrzeb, 
choćby droga do Gorenic, powiat skupi się je-
dynie na dokończeniu remontu budynku staro-
stwa oraz wybuduje kilkaset metrów chodnika 
przy ul. Długiej w Olkuszu i w Zimnodole. Ponadto 
przedsięweźmie termomodernizacje za pieniądze 
z funduszu ochrony środowiska. Brawo! Program 
godny wielkiego polityka … Krzysztofa Kononowi-
cza. Kandydat do rozmaitych, zaszczytnych funk-
cji z białostocczyzny jest autorem zapowiedzi, że 
jak dorwie się do władzy to... “wszystko uczynię, 

NOS DLA TABAKIERY

Jerzy Nagawiecki

bo wiem na jakiej zasadzie to zrobić, jak uczynić, 
jak usprawnić, jak wszystko zlikwidować…” 

Wdrożenie wszystkich zaleceń programu na-
prawczego zadowoliła zapewne zleceniodaw-
ców i – być może – autorów dokumentu i RIO. 
Ale nie znaleźli w sobie na tyle odwagi, aby 
realizować program na drodze uchwały Rady 
Powiatu. Zapewne w przedwyborczym okresie 
brakło chętnych dla jego przyjęcia. I trudno się 
temu dziwić. Wątpię bowiem aby owo ustawowe 
naprawianie mogło uszczęśliwić mieszkańców 
powiatu? Działania oszczędnościowe prowa-
dzone głównie kosztem obywateli olkuskiej 
ziemi: urzędników, pedagogów, terapeutów, pra-
cowników socjalnych, kucharek, portierów nie 
przynoszą chluby. Miast bogacić -pauperyzują. 
Dodatkowo żaden z powiatowych prominentów, 
pobierających 10 tys. zł miesięcznie lub więcej, 
nie zaproponował rozpoczęcia redukcji od sie-
bie. Brakło propozycji obniżenia własnego 
uposażenia do kwoty 6-7 tys. zł i tym samym ura-
towania kilku zatrudnionych wiążących z trudem 
koniec z końcem. Wstyd! 

Natomiast próba zamknięcia przed olkuskim 
powiatem możliwości pozyskiwania środków 
zewnętrznych z UE w nowej perspektywie 
budżetowej 2014-2020 to zapowiedź niewyba-
czalnego zaniechania. Mieszkańcy czekają wciąż 
na nowe drogi, lepsze szkoły, skuteczniejszą po-
moc społeczną i zawodową. A to wszystko kosz-
tuje. Proste oszczędności dodatkowej kasy nie 
przysparzają. (Wkrótce rozstrzygnięcia Sądu Pracy 
w sprawach o zasadność zwolnień pracowników 
ze starostwa w roku 2014.) Mądra i skuteczna 
władza wie doskonale, że o środki fi nansowe 
należy zabiegać w działaniach ofensywnych, trze-
ba tworzyć warunki sprzyjające rozwojowi. Tylko 
taka polityka posuwa sprawy do przodu. 

A dylemat „Czy nos dla tabakiery, czy ona dla 
nosa” rozwiązał jakiś czas temu ksiądz biskup 
Ignacy Krasicki.

SIAT-METAL   DARIUSZ KIECA

siatki, panele, słupki
siatki hodowlane zgrzewane, leśne
siatki ocynkowane i powlekane
siatki zbrojeniowe
bramy i furtki
druty kolczaste
akcesoria do montażu 
ogrodzenia łupane
   JONIEC
podmurówki 
   betonowe

PRODUKCJA, SPRZEDAŻ, MONTAŻ OGRODZEŃ

SZYBKI CZAS REALIZACJI !
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KAMIENIARSTWO
                       BUDOWLANE

PRODUKCJA 

I MONTAZ!

SCHODY

BLATY
PARAPETY
KOMINKI

Produkujemy parapety stalowe o gr. 0,70mm oraz aluminiowe o gr. 1,20mm
W sprzedaży posiadamy również parapety PCV fi rmy VOX

OMAKS - SILL

Posiadamy w sprzedaży Posiadamy w sprzedaży 
ponad 40 kolorów kamienia ponad 40 kolorów kamienia 

dostępnych od ręki!dostępnych od ręki!

POSADZKI
ELEWACJE

(wewnętrzne i zewnętrzne)

www.tomaks-sill.pl
tel. 32 645 82 55
tel. 668 233 603

RyczówekRyczówek
  ul. Kluczewska 1D

marmur - granit - aglomarmur
trawertyn - i wiele innych!
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warszawydoslubu@interia.pl

tel. 604-198-421

Do Ślubu Zabytkową WarszawąDo Ślubu Zabytkową Warszawą
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Kolonia, ul. Bolesławska 117, BOLESŁAW
AUTO AUTO SERWISSERWIS

www.autoserwis.boleslaw.net

PROMOCJE !

tel. tel. 788 994 461788 994 461 

Klocki hamulcowe - 25%
Wymiana oleju od 20zł
Kasowanie błędów od 30zł

OSOBOWE  -  DOSTAWCZE  -  TIROSOBOWE  -  DOSTAWCZE  -  TIR

Wymiana opon
bez kolejek ! od 30 zł OPONY  -  FELGI  -  CZĘŚCI  CZĘYY YY Y   FEEEELGLGGLGIIII

LASKI

KATOWICE
94

OLKUSZ

KARCZMA 
BIDA

BOLESŁAW

AUTO
SERWISSERWIS

W oczekiwaniu na naprawę - kawa GRATIS!

ATRAKCYJNE CENY ATRAKCYJNE CENY 
PROFESJONALNA OBSŁUGA PROFESJONALNA OBSŁUGA 

INTERNETOWE CENY INTERNETOWE CENY 
Opon ZimowychOpon Zimowych
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Projektowanie - 3DProjektowanie - 3D
i aranżacja  i aranżacja  
wnętrzwnętrz  

Kontakt:
tel. 501 123 339

decoratornia.wnetrz@gmail.com
www.decoratornia.por� oliobox.me

Małopolska Chmura Edukacyjna to innowacyjna propozycja prze-
kazywania wiedzy oraz przybliżania osiągnięć naukowych uczelni 
wyższych przy wykorzystaniu technologii informacyjnych i teleko-
munikacyjnych. Projekt zakłada partnerstwo i współpracę pomiędzy 
Samorządem Województwa Małopolskiego, wiodącymi krakowski-
mi uczelniami wyższymi tj. AGH, UJ, PK, UE, UR i UP oraz 15 organa-
mi prowadzącymi szkoły ponadgimnazjalne.  Przedsięwzięcie ma 
charakter pilotażowy i w bieżącym roku szkolnym jest realizowa-
ne wyłącznie w 21 szkołach ponadgimnazjalnych województwa 
małopolskiego. Jedyną szkołą z powiatu olkuskiego, która została 
zaproszona do tego projektu jest właśnie olkuska „Czwórka”. 
Cieszymy się z nominacji do programu tym bardziej, że to uczelnie 
wyższe wybierały sobie partnerów do współpracy – nie kryje zado-
wolenia dyrektor IV LO, Piotr Grojec.

W ramach projektu olkuska „Czwórka” została wyposażona w nowo-
czesny sprzęt umożliwiający współpracę zdalną i przeprowadzanie 
wideokonferencji. Szkoła otrzymała m.in. tablicę multimedialną, 
zestaw mobilny, wideofon, a także uruchomiono bezprzewodowy 
Internet w całym budynku szkolnym. Od października najzdolniejsi 
uczniowie IV LO uczestniczą w wirtualnych zajęciach, wykładach 
i laboratoriach prowadzonych przez wykładowców z sześciu naj-
bardziej prestiżowych krakowskich uczelni oraz nauczycieli szkół 
ponadgimnazjalnych. Podczas tych lekcji korzysta się z nowocze-
snej platformy multimedialnej umożliwiającej dostarczanie in-
nowacyjnych usług i aplikacji edukacyjnych.

Zajęcia on-line prowadzone są na podstawie niestandardowych 

Bliżej świata nauki!
Zdalne wykłady,  zdalne i wirtualne laboratoria, zdalne spotkania grup roboczych oraz zdalna dydaktyka - tak teraz wygląda 
nauczanie w IV LO w Olkuszu w ramach realizacji Małopolskiej Chmury Edukacyjnej - pilotażowego projektu edukacyjnego.

scenariuszy zajęć lekcyjnych, opracowanych na potrzeby realizacji 
projektu. Wideokonferencje naukowe odbywają się dwa razy w ty-
godniu (po dwie godziny) i dotyczą  dwóch obszarów: fi zyki oraz  
żywności i środowiska. Uczestnikami projektu są uczniowie klas 
drugich realizujących w zakresie rozszerzonym biologię i fi zykę. 
W ramach lekcji on-line licealiści najpierw słuchają wykładu, 
dzięki wirtualnym laboratoriom, oglądają doświadczenia, których 
nie można przeprowadzić w warunkach szkolnych, wreszcie 
wypełniają karty pracy. Tematy lekcji intrygują i absorbują młodzież 
„Czwórki”. Co kręci nas w fi zyce? Czyli o obrotach ciał; Z prądem i 
pod prąd; Pole magnetyczne Ziemi – te uczniowie wskazują jako 
najciekawsze z dotychczas przeprowadzonych zajęć. W ramach 
projektu młodzi entuzjaści również  sami prowadzą badania - np. 
meteorologiczne. Uczniowie próbują ustalić czy Olkusz jest miej-
scem tzw. wyspy ciepła. W przedsięwzięciu bierze udział 18 szkół, 
w których pracujące stacje meteo mają stworzyć szkolną sieć po-
miarów meteorologicznych dla naszego województwa. 

Udział w projekcie to dla „Czwórkowiczów” na pewno wielka 
edukacyjna przygoda. Uczniowie IV LO mają już za sobą Letnie 
Warsztaty Naukowe, działają w Kołach Naukowych, regularnie 
uczestniczą w lekcjach on–line, a ostatnio brali także udział w 
zajęciach otwartych: 3 listopada na UR oraz 16 grudnia na AGH. 
Licealiści dzięki projektowi zyskują jednak coś więcej: są bardziej 
kreatywni, potrafi ą działać w zespole, regularnie korzystają z 
oferty zajęć otwartych organizowanych przez uczelnie, pogłębiają 
swoją wiedzę i rozwijają zainteresowania. Ponadto mają szansę 

świadomie decydować o swojej przyszłości, bowiem projekt ułatwia 
zdobywanie wiedzy w obszarach nowoczesnej gospodarki oraz ma 
wpływ na rozbudzenie zainteresowań kierunkami studiów zgodny-
mi ze specjalizacjami regionu. Celem projektu jest ułatwienie ucz-
niom nawiązywania kontaktów z wykładowcami i pomoc w korzy-
staniu z zasobów uczelni wyższych. Dzięki przedsięwzięciu zyskują 
też same uczelnie, których przedstawiciele środowisk nauko-
wych będą mogli bezpośrednio współpracować z najzdolniejszymi 
uczniami Małopolski. 

Projekt Małopolska Chmura Edukacyjna docelowo ma objąć w 
2020 roku wszystkie szkoły ponadgimnazjalne w naszym woje-
wództwie, tym bardziej cieszy fakt, że olkuskie IV LO  znajduje się 
w tym elitarnym gronie już dziś.

IV Liceum Ogólnokształcące w Olkuszu

Orszak Trzech Króli
stycznia, Orszak Trzech Króli przeszedł ulicami Bukowna 
po raz drugi. Plac przed Centrum Kultury, gdzie został zor-
ganizowany punkt wymarszu, ledwo mieścił przybyłych 

mieszkańców. Na krótko po godz. 10.00 barwny pochód na czele 
z dzieciakami przebranymi za anioły i pastuszki ruszył w trasę 
ulicami Kolejową, Niepodległości, 1-go Maja, Cichą i Kościuszki 
by na końcu dotrzeć do kościoła p.w. Św. Andrzeja Boboli. Wśród 
maszerujących nie mogło oczywiście zabraknąć Trzech Królów, 
w role których wcielili się burmistrz Mirosław Gajdziszewski, 
obecny przewodniczący rady miejskiej Edmund Gmitruk oraz były 
przewodniczący Zbigniew Urbański. Królom towarzyszyła hono-
rowa ambasador Orszaku posłanka Lidia Gądek. 

Prawdziwą niespodzianką był tego dnia dwugarbny wielbłąd, 
którego po wyjściu z tunelu dosiadł radny Jerzy Rosa. Z kolei w 

połowie ul. 1-go Maja do wędrujących przemówił stojący na balko-
nie jednego z mieszkań Herod (Piotr Wojdyło). Pytał maszerujących 
dokąd zmierzają i pozdrawiając prosił ich by w drodze powrot-
nej zdali mu relacje ze spotkania z nowonarodzonym królem. 
O godz. 11.00 uczestnicy barwnego korowodu wzięli udział w 
nabożeństwie sprawowanym przez ks. proboszcza Wojciecha Tka-
cza. Na wiernych w świątyni czekali już Maria (Agnieszka Rosa) 
oraz Józef (Tadeusz Kańczuga).

BUKOWNO

BOLESŁAW
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Tomasz Bargieł

gminie Bolesław, obchodom Święta Objawienia 
Pańskiego po raz pierwszy towarzyszył przemarsz 
Orszaku Trzech Króli. W rolę biblijnych mędrców wcie-

lili się jadący na wielbłądzie wójt Krzysztof Dudziński, sołtys 
Ujkowa Marcin Macek oraz mieszkaniec Krzykawki Marcin Stypa. 
Orszak wyruszył nieco po godz. 14.00 spod zabytkowego dwo-
ru w Krzykawce, by dotrzeć do kościoła p.w. Świętej Barbary w 
Małobądzu. Wśród zaproszonych gości pojawili się m.in. przedsta-
wiciele Małopolskiej Chorągwi Husarskiej oraz Podolskiego Regi-
mentu Odprzodowego. Po złożeniu symbolicznych darów przez 
Trzech Króli oraz pokłonieniu się Bożej Dziecinie przystąpiono do 
kolędowania wraz z Zespołem „Siklawa Tatra Folk”. Po koncercie 
zapalono góralską watrę i biesiadowano przy ognisku.

Warto dodać, że w całej Polsce Orszak Trzech Króli maszerował w 
ponad 300 miejscowościach. Polska Agencja Prasowa oszacowała, 
że w wydarzeniu łącznie udział wzięło około 1 mln ludzi. Najli-
czniejszy pochód miał miejsce w stolicy, a na jego czele stanął 
sam metropolita warszawski kardynał Kazimierz Nycz. W Krakowie 
natomiast, obchody święta z 6 stycznia wykorzystano do zaprezen-
towania hymnu Światowego Dnia Młodzieży.

W
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Z ludźmi trzeba rozmawiać !

Proszę przedstawić Czytelnikom listę najważniej-
szych wyzwań stających przed gminą.
- Jest ich niemało. W bieżącym roku będziemy 
realizować kolejny etap kanalizacji sanitarnej. 
Prace będą realizowane w miejscowości Małobądz, 
Ujków Nowy i Krzykawa i współfi nansowane 
ze Środków Unijnych PROW. Będziemy również 
prowadzić remonty dróg gminnych oraz współ-
uczestniczyć w remontach dróg powiatowych. 
W nieodległym czasie czeka nas likwidacja ko-
palni „Pomorzany”. Musimy zatem już dzisiaj 
podjąć działania mające na celu minimalizację 
skutków społecznych oraz ekologicznych, które 
będą towarzyszyć temu procesowi. Zaprzestanie 
pracy kopalni „Pomorzany” przysporzy proble-
mów wynikłych ze zmiany stosunków wodno-
gruntowych. W perspektywie kilku, kilkunastu 
lat poziom wód gruntowych zapewne podniesie 
się, co może mieć istotny wpływ na warunki życia 
mieszkańców (szczególnie terenów już dzisiaj 
uznawanych za podmokłe). Musimy zawczasu 
odbudować i oczyścić dawne koryta rzek, rowy 
melioracyjne, udrażniać cieki wodne. Aktywność 
w tej mierze należy przejawiać od zaraz. 

Przemysł w najbliższej i nieco dalszej okolicy 
istnieje i rozwija się. Samorząd terytorialny musi 
kierować swoje wysiłki w stronę równoważenia 
rozwoju.
- Planujemy rozbudowę bazy rekreacyjnej gminy, 
nowych szlaków i ścieżek rowerowych. Nie wolno 
nam jednak zamykać się wyłącznie w obszarze 
gminy Bolesław. Nasze działania muszą mieć za-
sięg szerszy. Będziemy nawiązywać w tej mierze 
współpracę z sąsiadami: Bukownem, Kluczami, 
Olkuszem. Wspólnymi wysiłkami będziemy dążyć 
do tego, aby stworzyć naszym mieszkańcom oraz 
licznym przyjezdnym, warunki do spędzania cza-
su w godziwych warunkach. A bardzo uroczych 
i ciekawych miejsc w naszej okolicy przecież nie 
brakuje. 

Bolesław należy do gmin bogatych.
- Bogatych, to może zbyt wielkie słowo. Budżet 
na rok 2015 wynosi ok. 32 mln. zł. W tej kwo-
cie znajdują się zarówno wydatki na bieżącą 
działalność oraz utrzymanie Urzędu, szkół, 
placówek szerzących szeroko rozumianą 
działalność kulturalną, dróg ale również wydat-
ki na inwestycje. Musimy również pamiętać 
o należytym dbaniu o posiadany majątek. 
Będziemy angażować środki na przedsięwzięcia 
podnoszące również jakość życia mieszkańców. 

W jaki sposób?
- Jestem przeciwny działaniom cząstkowym: 
tutaj kawałeczek chodnika, tam kilkadziesiąt 
metrów nawierzchni, gdzie indziej zatoka. Zamie-
rzam na początek kontynuować inwestycje już 
rozpoczęte, aby doprowadzić do zakończenia 
pewnych etapów prac. Wszystko po to, aby 
został osiągnięty zamierzony efekt  inwestycji 
oraz klarowny system rozpoczynania kolejnych. 
Musimy mieć jednak na uwadze, że mogą zdarzyć 
się sytuacje, kiedy będą musiały zostać podjęte 
działania wcześniej nie zaplanowane i nie ujęte 
w budżecie. Wspólnie z Radą Gminy dołożymy 
jednak wszelkich starań , aby takie przypadki 
należały do rzadkości.

Prace cząstkowe tu i tam to praktyki nierzadko 
spotykane w jednostkach samorządu terytorial-
nego. Tym sposobem zaspokaja się apetyt rad-
nych, kupuje ich lojalność. Czy przed wyborami 

zaciągał pan podobne zobowiązania?
- Nikomu nie składałem żadnych obietnic. Nie 
mam tego typu zobowiązań. Natomiast z radnymi 
gminy rozmawiam o konieczności rzetelnego wy-
konywania obowiązków. Tak bowiem rozumiem 
funkcję reprezentanta społeczności gminy, którą 
wykonywałem przez minione cztery lata. Radni 
winni myśleć kategoriami dobra całej gminy. 
Muszą niekiedy rezygnować z partykularnych 
interesów okręgu wyborczego, z którego się 
wywodzą. Tak rozumiana posługa radnych po-
zwoli na prowadzenie infrastrukturalnych prac 
zgodnie z interesem całej jednostki. Reasumując: 
nie rozdrabniamy sił i środków. 

Szkoła w Bolesławiu, piękny przedwojenny bu-
dynek edukacyjny, to obiekt szczególnej troski 
samorządu. Wymaga stałego wsparcia remon-
towo-inwestycyjnego.
- W roku 2014 została oddana do użytku sala 
gimnastyczna przy  tutejszym gimnazjum. Mło-
dzież ochoczo korzysta z nowego obiektu. 
Natomiast wiekowa sala (powstała w 1967 
roku – red.) przy szkole podstawowej wymaga 
kapitalnego remontu. W jaki sposób? Scenari-
uszy rodzi się wiele. Można oczywiście ogłosić 
przetarg na całość prac aby następnie podpisać 
umowę z fi rmą aby „było na błysk”. Tylko – moim 
zdaniem - nie tędy droga. Gospodarskie oko na-
kazuje inny porządek działań. Najpierw należy 
wyremontować przeciekający dach, założyć rynny 
a dopiero później elewacje, ściany wewnętrzne i 
nawierzchnię sali. Wprawdzie w budżecie gminy 
na rok bieżący zostały zagwarantowane środki na 
odnowę i remont sali sportowej przy szkole pod-
stawowej, jednak będę się starał przekonać radę, 
aby prace rozpocząć od dachu. A w jakim zakresie 
będą prowadzone roboty, czy zajdzie potrzeba, 
poza położeniem nowego pokrycia, także wymia-
ny elementów więźby – o tym przekonamy się po 
przeglądzie istniejącego  stanu rzeczy. 

Jakie sumy pieniędzy wchodzą w grę?
- Dokładnych danych podać nie sposób, bowiem 
jesteśmy na etapie wprowadzania autopoprawki 
do budżetu. Niemniej jednak remont pochłonie 
kilkaset tys. zł.  aby efekt był pełny a wykonane 
prace zapewniały długi okres eksploatacji sali 
bez ponoszenia środków na kolejne remonty. 
Zapewne w jednym roku nie uda się zakończyć 
całego zakresu. Ponadto wygospodarowaliśmy 
dodatkowe środki z budżetu na remonty szkół 
i przedszkoli. 

Gdzie zostaną zaangażowane środki?
- W miejscach najbardziej potrzebnych. Jestem 
wójtem, który lubi z bliska rozpoznawać sytuację. 
Podczas wizyt w gminnych obiektach : szkół, 
przedszkoli, placówek kulturalnych i socjalnych 
towarzyszyć mi będą radni. Wszyscy winni znać 
najbardziej palące potrzeby całej gminy. Wów-
czas łatwiej będzie wspólnie podejmować decy-
zje, co wymaga działań od zaraz, a co może po-
czekać. Jeżeli jesteśmy przy remontach szkolnych 
obiektów to warto się pokusić o istotną refl eksję: 
należy konsekwentnie korzystać z wszelkich praw 
przysługujących zleceniodawcy robót, wynikłych 
z zapisów w kontraktach oraz gwarancji jakości 
usług. Nie będziemy tolerować braku fachowości 
i nieodpowiedniej jakości materiałów. 

Jakich przedsięwzięć inwestycyjnych należy się 
spodziewać w najbliższym czasie?
- Za około 350 tys. zł planujemy poszerzenie 

ul. Szkolnej w Bolesławiu biegnącej wzdłuż 
ogrodzenia placówki oświatowej. Powstanie bez-
pieczna ulica z chodnikiem, na której będą się 
mogły wyminąć dwa samochody. Liczymy tutaj 
na pozyskanie środków zewnętrznych.
Ponadto mamy zamiar wymienić nawierzchnię 
przyszkolnego boiska. Asfaltowe pokrycie jest 
stare, zniszczone a przede wszystkim bardzo 
niebezpieczne, odbiegające od dzisiejszych stan-
dardów. Chcielibyśmy  pozyskać środki zewnę-
trzne i przykryć plac sztuczną trawą, założyć 
oświetlenie, monitoring i udostępnić młodzieży 
sportową rozrywkę na godziwym poziomie (także 
popołudniami, wieczorem i w dni wolne). 

Czy posiada pan własne przemyślenia na temat 
sieci szkół w gminie?
- Tak. I chciałbym na wstępie zaznaczyć, że 
jestem daleki od wszechobecnej metody likwi-
dowania placówek jako panaceum na proble-
my w oświacie. Chciałbym, aby szkoły w gmi-
nie Bolesław stanowiły alternatywę dla prze-
pełnionych placówek w sąsiedztwie. Warto ro-
zważyć możliwość rozbudowy przedszkola w La-
skach i tym samym stworzyć ofertę dla mie-
szkańców gmin ościennych szukających  przy-
tulnego obiektu dla swoich pociech. Mamy 
szansę na zaoferowania przedszkola o wysokim 
standardzie oraz pracującego w dłuższym wymia-
rze czasu. 

Niemniej jednak problem niedostatku uczniów w 
szkołach jest realny.
- Klasy, w których naukę pobiera pięciu-sześciu 
uczniów nie sposób uznać za normę godną 
naśladowania. W tak małych gremiach trudno 
nabywać kompetencje życia w grupie, wymieniać 
myśli, kształtować zachowania środowiskowe. 
Niepodobna ponadto takie szkoły doposażać w 
nowoczesne pomoce szkolne. Moim zdaniem op-
tymalne wydają się grupy 15-20 osobowe. 

W zaistniałej sytuacji konieczne będzie dowo-
żenie uczniów do większych placówek.
- Wszelkie decyzje w tej  sprawie zostaną podjęto 
w dialogu społecznym, po konsultacji przede 
wszystkim z rodzicami dzieci oraz nauczycielami. 
Jeśli gmina zapewni sprawny dowóz do szkół, a po 
lekcjach możliwość zjedzenia obiadu, odrabiania 
zadań domowych pod okiem pedagogów i ucze-
stnictwo w zajęciach świetlicowych to znacząca 
większość rodziców zaakceptuje proponowane 
rozwiązania. Chciałbym zaznaczyć, że sam jestem 
rodzicem i na pewno nie będę podejmował ja-
kichkolwiek decyzji z których sam jako rodzic nie 
byłbym zadowolony.

Rozmawiając z wójtem Bolesławia nie sposób 
pominąć sprawę przykrych zapachów, które co 
rusz uprzykrzają  życie mieszkańców. Jakie jest 
pana stanowisko w sprawie smrodu?
- Przyglądamy się problemowi. Istnieje zespół 
międzygminny, który przygląda się problemo-
wi, ocenia, szuka rozwiązań. W jego pracach 
uczestniczą  reprezentanci naszej gminy, Bu-
kowna, ZGH „Bolesław” i wielu podmiotów 
działających w pobliżu. Przed kilkoma dniami, 
na moją prośbę odbyło się spotkanie tego gre-
mium, w celu podjęcia diagnozy przyczyn za-
pachów. Jeśli bowiem nadal nie mamy 100-pro-
centowej pewności, kto emituje odory: czy to 
jeden zakład, czy może nakładające się czynniki 
pochodzące z różnych źródeł, to wskazywanie 
tylko jednego winnego i podawanie jego na-

zwy do publicznej wiadomości, byłoby niebez-
pieczne i niesprawiedliwe.  Gdyby duszące za-
pachy pochodziły od jednego z producentów na 
naszym terenie, to problem dałby się rozwiązać 
poprzez instalację fi ltrów, czy podobnych 
urządzeń neutralizujących. Ale tego nie wiemy. 
Równocześnie zdajemy sobie sprawę, że miesz-
kamy w terenie przemysłowym, w dość specy-
fi cznym miejscu. Od południa znajdują się ZGH 
„Bolesław”, od południowego - wschodu Zakład 
Gospodarki Komunalnej, od strony północnej 
oczyszczalnia ścieków, od strony zachodniej Ar-
celorMittal Poland (kilkanaście kilometrów), Kok-
sownia „Przyjaźń” (obecnie zakład wchodzący w 
skład Jastrzębskiej Spółki Węglowej) oraz sławna 
ostatnio spalarnia odpadów SARPI w Dąbrowie 
Górniczej. Jak widać z tego krótkiego przeglądu, 
potencjalnych zagrożeń nie brakuje. Jednak 
zawsze musimy patrzeć przez pryzmat zakładów 
dających pracę nam, naszym dzieciom, sąsiadom 
oraz pryzmat podmiotów gwarantujących rozwój 
nasz i okolicy.

Czy zatem uważa pan, że diagnoza źródła emi-
tenta zapachów jest ciągle przed nami?
- Tak. Zdajemy sobie sprawę, że przemysł, 
składowiska śmieci, spalarnie, oczyszczalnie
ścieków musza istnieć i rozwijać się. Ale czy 
muszą one być uciążliwe? Niekoniecznie. Przy-
kładem ZGK „Bolesław” gdzie prowadzone 
są obecnie znaczące inwestycje moderniza-
cyjne usprawniające gospodarkę śmieciową, 
składowanie, kompostowanie, segregowanie, od-
gazowanie. Główna trwająca inwestycja w zna-
czny sposób ograniczająca ilość śmieci przekazy-
wanych na składowisko zostanie zakończona na 
przełomie 2 i 3 kwartału 2015 roku. Jakiekolwiek 
uciążliwości powstające na składowisku muszą 
zatem mieć szybką tendencję malejącą. Będzie 
również prowadzona szeroka akcja informacyjna 
o prowadzonych działaniach.

W gminie Bolesław zmiana na szczytach władzy: 
nowy wójt, nowa zastępczyni wójta Krystyna 
Kowalewska. Czy planuje pan dalszą wymianę 
kadr?
- Nie posiadam żadnych intencji i z góry po-
układanego planu, aby zwalniać, zatrudniać, 
przesuwać. Dla mnie każdy pracownik posiada 
niezapisaną kartę. Będę się wszystkim ba-
cznie przyglądał. Szybko się okaże w jaki sposób 
podchodzimy do powierzanych obowiązków, 
czy jesteśmy otwarci na zmiany i nowe wy-
zwania. Ważne jest również aby nasz rozwój był 
odpowiedzią na potrzeby mieszkańców. Rozu-
miem doskonale, że objęcie przeze mnie Urzędu 
wiąże się ze zmianą stylu jego działania. Przez 
szereg lat pracowałem w prywatnych fi rmach 
przemysłowych, w korporacjach  toteż moje 
postrzeganie procesów inwestycyjnych, rozwoju, 
zarządzania jest zapewne odmienne od dotych-
czasowego. Razem z wszystkimi pracownikami 
pełnimy służbę dla dobra mieszkańców. Wybor-
cy obdarzyli mnie kredytem zaufania. Zrobię 
wszystko, aby ich nie zawieść. Ale nie zdołam 
sam sprostać stojącym wyzwaniom. W kierowa-
niu gminą będę potrzebował wsparcia Rady, 
pracowników Urzędu Gminy i instytucji. Będę 
potrzebował również bardzo wiele zrozumienia i 
akceptacji ze strony mieszkańców w stosunku do 
podejmowanych decyzji Jeżeli razem będziemy 
wytyczać cele i je realizować to podołamy. 

WYWIAD Z WÓJTEM 
GMINY BOLESŁAW
KRZYSZTOFEM 
DUDZIŃSKIM

W Bolesławiu na fotelu wójta zasiadł Krzysztof Dudziński. 44-letni szef gminnej władzy trafi ł do samorządowych struktur 
z fi rmy Plasma SYSTEM S.A., gdzie pełnił kierowniczą funkcję, był również Radnym Rady Gminy. Doświadczenia zdobyte w 
Radzie oraz w spółce branży przemysłowej chciałby wykorzystać do sprawnego zarządzania gminą. Liczy na wsparcie rad-
nych, pracowników urzędu. Najważniejsze decyzje zamierza podejmować w dialogu z mieszkańcami gminy. Z nowym wójtem 
Bolesławia, Krzysztofem Dudzińskim, rozmawiamy o zamierzeniach, inwestycjach i problemach stojących przed gminą.

Dziękuję za rozmowę
Jerzy Nagawiecki
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Zupa gulaszowa
     

• 1 cebula,
• 1 ząbek czosnku,
• 2 łyżki masła,
• 300g łopatki wieprzowej,
• 1 łyżeczka mielonej słod-
   kiej papryki,
• 1/3 łyżeczki ostrej papry-  
   ki w proszku,
• 2 gałązki tymianku lub  
   1 łyżeczka suszonego,

• 1/2 szklanki białego wina,
• 3 i 1/2 szklanki bulionu,
• sól morska, pieprz,
• 1 czerwona papryka,
• 3 ziemniaki,
• 700g pomidorów lub  
   500ml przecieru pomido- 
   rowego,
• 1 łyżka koncentratu pomi-
  dorowego,
•2 łyżki posiekanej natki 
  pietruszki,

 Przygotowanie: Przygotowanie: 
•  W garnku na maśle poddusić cebulę oraz przepołowiony 

czosnek. Dodać pokrojone w kosteczkę mięso (nie trzeba nic z 
niego wykrajać). Obsmażyć z każdej strony.

 • Dodać papryki w proszku, tymianek i chwilę razem 
podsmażyć. Wlać wino i pogotować przez 1-2 minuty, 
następnie wlać bulion (najlepiej gorący) i zagotować.
• Dodać obrane ze skórek i pozbawione nasion, pokrojone 

w kosteczkę pomidory (lub przecier) oraz koncentrat pomi-
dorowy. Doprawić solą, pieprzem, przykryć garnek pokrywą 
i gotować przez 1 godzinę.
• Dodać pokrojoną w kosteczkę paprykę oraz ziemniaki, 

wymieszać, przykryć i gotować jeszcze przez ok. pół godziny 
do miękkości ziemniaków.
Posypać natką. Smacznego!Smacznego!

Biuro RachunkoweBiuro Rachunkowe

Teresa OdiasTeresa Odias

doradztwodoradztwo
podatkowepodatkowe

Bukowno, 
ul. Wodąca 65
tel: 32 6422-033; 604 - 987-146
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Ogłoszenia drobne
DOJAZD DO KLIENTA! 
Pożyczka do 25.000 zł!  Tel. 668 681 847

TAXI BUSINESS
Do 8 pasażerów. Transfery na lotniska. Tel. 733 998 877

WYNAJMĘ lokal 
 jako pomieszczenie biurowe, Tel. 602 262 936

Chcesz dodać bezpłatnie ogłoszenie drobne w Serwisie Jurajskim? Teraz wystarczy, że wyślesz maila 
na adres: serwisjurajski@gmail.com Treść ogłoszenia może liczyć maks. 100 znaków.

CHWILÓWKI, Pożyczki
Bez Bik, Akceptujemy Komorników, dochód 
min. 2000zł, Tel. 796 345 767

CHWILÓWKI, Pożyczki
Bez Bik, z komornikiem, dochód min.1700zł, 
Górnik, Hutnik, Emeryt, Tel. 796 345 767

EKSPRES GOTÓWKOWY!
Pożyczymy do 25.000 zł! Tel. 728 874 277

SPRZEDAM DOM
z dużą działką w miejscowości Krążek, stan do remontu, 
wszystkie media, połowa bliźniaka. Tel. 604 833 608

Składniki:Składniki:

DORABIANIE  NAPRAWA  
KODOWANIE KLUCZY
PILOTÓW, KART SAMOCHODOWYCH

OLKUSZ
ul. K.K.Wielkiego 24 (Skarbek)

tel. 508 662 339
Sk b k)

. l.
24 (S

KL
HO

RAWA  
LUCZY

ODOWYCH

24 (Sk
50888888 6666666666666666622 33950888888 66666666666666662 339

24h

Awaryjne otwieranie 
samochodów i mieszkań

Naprawa zamków 
stacyjek              

Ostrzenie 
  sitek, noży
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RENOWACJA I NAPRAWA MEBLI 
Dębowe blaty i parapety, Tel. 505 731 880

PRACA
Poszukujemy specjalisty ds. marketingu, 1/2 
etatu. Wymagania: samodzielność, skrupulatność, 
pomysłowość, umiejętności dziennikarskie. Mile 
widziani studenci wieczorowi lub zaoczni. CV na adres: 
promo.rekrutacja@gmail.com (Temat: “PRACA SJ”)

KUPIĘ
stare rzeczy przedwojenne i PRLu oraz książki, 
dokumenty itp. Tel. 604 833 608

DZIAŁKA 21 ARÓW
Dobra pod inwestycję, wszystkie media. Niedaleko 
karczmy Bida w Bolesławiu. Tel. 602 787 496

Wady postawy: Skolioza
Wady postawy ciała u dzieci i młodzieży stanowią poważny problem społeczno - cywilizacyjny. Postęp 
techniki, aktualna moda i złe nawyki żywieniowe wpływają niekorzystnie na rozwój młodego pokolenia. 
Spędzanie wolnego czasu przy komputerze ,TV , brak ruchu,  a także nasilające się zjawisko unikania lekcji 
wychowania fi zycznego to tylko niektóre czynniki  prowadzące do obserwowanych zaburzeń. 

Do najczęściej stwierdzanych wad kręgosłupa należą: 
skolioza (boczne skrzywienie kręgosłupa), plecy okrągłe 
(pogłębiona kifoza piersiowa), plecy wklęsłe (pogłębiona lor-
doza lędźwiowa) czy plecy płaskie (spłycenie fi zjologicznych 
krzywizn). Wady postawy dotyczą również kończyn dolnych. 
Mogą to być: stopy płaskie, kolana koślawe, kolana szpotawe.

Wczesne wykrycie tych zaburzeń daje możliwość skute-
cznej profi laktyki i leczenia, co pozwala uniknąć poważnych 
dolegliwości ze strony kręgosłupa i stawów w dorosłym życiu. 
Ważne jest, by to rodzice obserwowali niepokojące objawy 
jak np. odstające łopatki, garbienie się, deformację obuwia u 
swoich dzieci już od najmłodszych lat, a szczególnie w okresie 
dojrzewania (okres gwałtownego wzrostu) i nie bagatelizowali 
takich sygnałów. Do zakończenia okresu wzrostu praktycznie 
każdą z tych wad da się skorygować odpowiednio dobranymi 
przez fi zjoterapeutę ćwiczeniami. Ocenę wady postawy jak 
również dostosowanie do niej zestawów ćwiczeń i ich pro-
wadzenie wykonuje Gabinet Rehabilitacji „Nasze Zdrowie” 
(Bolesław, Ośrodek Zdrowia, tel. 600 871 429). Należy 
również pamiętać, że schorzenia te w młodym wieku 
nie dają żadnych dolegliwości bólowych na to -
miast z upływem lat mogą przysporzyć 
wielu problemów zdrowotnych i cier-
pienia. Dlatego nie należy zwlekać, 
a w razie wątpliwości skonsultować 
swoje spostrzeżenia i obawy ze 
specjalistą rehabilitacji.

Skolioza zwana bocznym skrzywie-
niem kręgosłupa faktycznie jest defor-
macją  trójpłaszczyznową. Oznacza to wy-
gięcie boczne kręgosłupa w płaszczyźnie 
czołowej, zmniejszenie fi zjologicznych 
krzywizn kręgosłupa w płaszczyźnie strzał-
kowej oraz rotację kręgów w płaszczyźnie 
poprzecznej. Skolioza idiopatyczna pow-
staje w wieku rozwojowym oraz ma ten-
dencje do pogarszania się w okresie doj-
rzewania czyli również gwałtownego wzro-
stu kręgosłupa. W przypadkach niele-
czonych może prowadzić do deformacji 
tułowia, częstych bólów kręgosłupa, 
ograniczenia ruchomości, zmniejszenia 
wydolności i sprawności fi zycznej, zmian 
w układzie oddechowo – krążeniowym, 

a nawet w narządach wewnętrznych. Dlatego skoliozę należy 
traktować jako schorzenie ogólnoustrojowe.

Aby nie dopuścić do tak poważnego stanu nie należy lekce-
ważyć pierwszych symptomów skoliozy do których należą: 
asymetria ustawienia barków, asymetria ustawienia łopatek,  
asymetria trójkątów talii, asymetria w skłonie prawej i lewej 
strony ciała. Łatwo sprawdzić te odchylenia stosując się do
prostych zasad: dziecko ma stać tyłem do „badającego”, przyj-
mując postawę swobodną, głowa prosto, wzrok skierowany 
na wprost, kończyny dolne wyprostowane w stawach kolano-
wych (stopy ustawione równolegle w lekkim rozkroku, 
kończyny górne ustawione wzdłuż tułowia. W tej pozycji zwra-
camy uwagę na to czy barki przebiegają w jednej linii (czy 

któryś nie jest wyżej), czy łopatki wyglądają 
jednakowo (czy któraś bardziej nie odsta-
je). Sprawdzamy także czy tzw. trójkąty 
talii są jednakowe czyli czy przestrzeń 
między rękami, a okolicą wcięcia w talii
jest taka sama po obu stronach. Za-

uważenie któregoś z powyższych obja-
wów najlepiej skonsultować ze specjalistą, 

który po dokładniejszym zbadaniu dziecka 
oceni wadę i w razie konieczności podejmie dalsze 

leczenie. Leczeniem zachowawczym jest fi zjotera-
pia polegająca przede wszystkim na indy-

widualnym doborze ćwiczeń. W bocznych 
skrzywieniach kręgosłupa dochodzi do 

dystonii mięśniowej tj. nierównych na-
pięć mięśni przykręgosłupowych strony
prawej i lewej. Mięśnie z jednej stro-
ny ulegają osłabieniu pozwalając  
kręgosłupowi na skrzywienie. Mię-
śnie strony przeciwnej mają ten-
dencje do przykurczu powodując 
utrwalenie skrzywienia. Zatem me-
todą podstawową korekcji skolioz

są ćwiczenia asymetryczne,  a także
masaże i fi zykoterapia (solllux, elektroterapia). Za-
praszamy na konsultację fi zjoterapeutyczną i zabie-
gi: Gabinet Rehabilitacji „Nasze Zdrowie”, Ośrodek 
Zdrowia w Bolesławiu, ul. Laskowska 4a.                                             

   Wszystkim uczestnikom mojego Wernisażu Wystawy Malarstwa
w Bolesławskim Dworze dziękuję za uznanie, ciepłe słowa i obe-
cność. W szczególności dziękuję wójtowi gminy Bolesław, radnym, 
samorządowcom, Pani Dyrektor i Pracownikom MOK w Olkuszu, Galerii 
BWA w Olkuszu, dziennikarzom, Pani Sołtys i Paniom z koła gospodyń 
wiejskich w Bolesławiu, sąsiadom, przyjaciołom i najbliższej rodzinie, 
a w szczególności kurator wystawy Iwonie Skupińskiej za ogromny wkład 
i serce w powstawaniu tej ekspozycji.

Autorka Klaudia Zub - Piechowicz

Wernisaż wystawy
Klaudii Zub-Piechowicz

20 grudnia ur. w Centrum Kultury w Bolesławiu odbyło się otwarcie 
wystawy malarstwa Klaudii Zub-Piechowicz absolwentki IV Liceum 
Ogólnokształcącego w Olkuszu oraz Uniwersytetu Adama Mickie-
wicza w Poznaniu. Pani Klaudia pracuje obecnie w Miejskim Ośrodku 
Kultury w Olkuszu jako plastyk w dziale Wystawienniczo-Muzealnym 
i Promocji oraz w Muzeum Afrykanistycznym i Muzeum Wikliny 
Władysława Wołkowskiego. Na swoim koncie ma wiele wystaw indy-
widualnych i zbiorowych. 

Autorka wystawy przedstawiła zaproszonym gościom kilka cykli 
obrazów. Jedne z nich pt. „Sny” czy „Dziubaki olkuskie”na pozór taje-
mnicze, zawierają symbolistyczny przekaz zmuszający do pogłębionej 
refl eksji. Inne z kolei ogniskują się w swojej wymowie na martwej 
naturze wraz z wpisanymi w nią sylwetkami ptaków. Malarstwo Pani 
Klaudii charakteryzuje doskonałe operowanie światłem oraz zdecy-
dowane pociągnięcia pędzla. Nie sposób w kilku słowach opisać kun-
sztu artystycznego Pani Klaudii, zatem polecamy obejrzeć prace na 
żywo podczas zapewne niejednego jeszcze wernisażu.
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Dodatkowe informacje i zapisy: 
mgr fi zjoterapii Marlena Bujak, tel. 600-871-429
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